



**20th ICMM COURSE ON INTERNATIONAL LAW OF ARMED CONFLICT (LOAC)
AND THE 6th ICMM COURSE ON MILITARY MEDICAL ETHICS
IN TIMES OF ARMED CONFLICT (MME)**

26-30 AUGUST 2018, SPIEZ, SWITZERLAND



REPORT

Report of the 20th Course on International Law of Armed Conflict (LOAC) and the 6th Course on Military Medical Ethics in Times of Armed Conflict (MME) organized by the Swiss Armed Forces Medical Services and mandated by the International Committee of Military Medicine (ICMM)

26-30 August 2018 in Spiez, Switzerland.

The 20th session of the course on the law of armed conflicts (LOAC) and the 6th session of the course on military medical ethics in times of armed conflict (MME) have been held in Spiez (Switzerland) from August 26 to August 30, 2018. The courses were attended by a group of 39 participants coming from 22 countries.



The course content of the LOAC course was in continuity with the successful courses of previous sessions, mixing lectures in plenary and working sessions in syndicates. The new knowledge was tested at the end of the course in a theoretical exercise. The 23 participants of the LOAC course were divided into three syndicates which are optimal for discussions: two English speaking and one French speaking conducted by 4 international teachers who joined the course from Canada, Germany, Russia, and South Africa.

The MME course, which complements the ICMM courses since its establishment in 2012 on a request from COMEDS, is dedicated to participants who already have a good background in LOAC. This year, it was attended by 16 participants who joined the syndicate conducted by 3 international teachers from Germany and Switzerland.

The MME course focuses on ethical decision-making and thus analyses challenging scenarios from both ethical and legal perspectives. The main objective of this course is to qualify the participants to make legally and ethically correct decisions in situations where competencies in international humanitarian law and military medical ethics are similarly relevant. To do so, a framework to guide the analysis is proposed and trained during the course in order to facilitate the ethical decision-making process.

The scenarios chosen by the teachers were well adapted to further reflection in the context of modern armed conflicts including asymmetrical warfare (weaponized ambulances, medical assistance during the interrogation of detainees, care and assistance for civilian population and enemy combatants). Examples from participants were also discussed and enriched the vivid discussions.

All courses were jointly offered a social program on three afternoons/evenings. During a boat trip on lake Thun, a visit to the capital Bern, and a dinner on top of the mount Niesen the discussions about the course topics often continued until late and a lot of new friendships were established.



The very active participation of the attendees was encouraged by the excellent atmosphere created by the pedagogic team of the ICMM Center of reference for education on international humanitarian law and ethics, by the careful support of the Swiss Armed Forces Medical Services' team, the warm hospitality of the ABZ Spiez and the wonderful surroundings of Spiez and the Bernese Oberland. All participants went back home with an excellent memory of this week.



LOAC-DICA / ICMM-CIMM Course
August 26 - 30, 2018
SWITZERLAND





**20^{ÈME} COURS SUR LE DROIT INTERNATIONAL DES CONFLITS ARMÉS (DICA)
ET LE 6^{ÈME} COURS D'ÉTHIQUE MÉDICO-MILITAIRE (EMM)
DU COMITÉ INTERNATIONAL DE MÉDECINE MILITAIRE (CIMM)**

DU 26 AU 30 AOÛT 2018, SPIEZ (SUISSE)



RAPPORT

**Rapport du 20^{ÈME} cours sur le droit international des conflits armés (DICA)
et du 6^{ÈME} cours sur l'éthique médicale militaire en temps de conflit armé (MME)
organisé par les services médicaux de l'armée suisse et mandaté par le Comité international de médecine militaire (CIMM)
26-30 août 2018 à Spiez, Suisse.**

La 20^{ÈME} session du cours sur le droit des conflits armés (DICA) et la 6^{ÈME} session du cours sur l'éthique médicale militaire en période de conflit armé ont eu lieu à Spiez (Suisse) du 26 août au 30 août 2018. Un groupe de 39 participants venant de 22 pays ont participé aux cours.

Le contenu du cours du DICA était en continuité avec les cours réussis des sessions précédentes, combinant des conférences en plénière et des séances de travail dans des syndicats. Les nouvelles connaissances ont été testées à la fin du cours dans un exercice théorique. Les 23 participants au cours du DICA ont été divisés en trois groupes de travail optimaux pour les discussions: deux anglophones et un francophone dirigés par quatre enseignants internationaux qui ont rejoint le cours depuis le Canada, l'Allemagne, la Russie et l'Afrique du Sud.



Le cours de MME, qui complète les cours du CIMM depuis sa création en 2012 sur demande du COMEDS, est dédié aux participants ayant déjà une bonne expérience du DICA. Cette année, 16 participants ont participé au syndicat dirigé par 3 professeurs internationaux d'Allemagne et de Suisse.

Le cours MME est axé sur la prise de décision éthique et analyse donc des scénarios difficiles du point de vue éthique et juridique. L'objectif principal de ce cours est de qualifier les participants pour qu'ils prennent des décisions légalement et éthiquement correctes dans des situations où les compétences en droit international humanitaire et en éthique médicale militaire sont également pertinentes. Pour ce faire, un cadre pour guider l'analyse est proposé et formé pendant le cours afin de faciliter le processus de prise de décision éthique.

Les scénarios choisis par les enseignants étaient bien adaptés à une réflexion plus approfondie dans le contexte des conflits armés modernes, dont la guerre asymétrique (ambulances armées, assistance médicale lors des interrogatoires des détenus, assistance aux civils et aux combattants ennemis). Des exemples de participants ont également été discutés et ont enrichi les discussions vives.

Tous les cours ont été offerts conjointement un programme social sur trois après-midi/soir. Lors d'une excursion en bateau sur le lac de Thoune, d'une visite à la capitale Berne et d'un dîner au sommet du mont Niesen, les discussions sur les thèmes du cours se sont poursuivies jusque tard et de nombreuses nouvelles amitiés se sont nouées.



La participation très active des participants a été encouragée par l'excellente atmosphère créée par l'équipe pédagogique du Centre de référence du CIMM pour l'éducation en droit international humanitaire et éthique, avec le soutien attentif de l'équipe des services médicaux des Forces armées suisses, de l'ABZ Spiez et les magnifiques environs de Spiez et de l'Oberland bernois. Tous les participants sont rentrés chez eux avec un excellent souvenir de cette semaine.



LOAC-DICA / ICMM-CIMM Course
August 26 - 30, 2018
SWITZERLAND

